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Zápis č. 10 

z jednání Komise pro prevenci kriminality a 
drogových závislostí 

Rady Olomouckého kraje 

ze dne 2. 6. 2022 

 

Přítomni: Nepřítomni: 

Bc. Václav Doubrava Mgr. Zdeněk Černohouz 

Leo Czabe Roman Kupka 

Ing. Jan Polách  

Bc. Jiří Hűbner Omluveni: 

Petr Konečný DiS. Miroslav Raindl 

Mgr. František Horák 

Dalibor Vacek 

Vítězslav Hofer 

Marie Škavronková  

Bc. Kateřina Dobrozemská Hosté: 

František Konečný 

Mgr. Luděk Tichý 

Mgr. Ivo Slavotínek 

kpt. Mgr. Radek Erben 

David Bezdomnikov 

  

Program: 

1. Aktuální stav drogové scény na území Olomouckého kraje s důrazem na vliv 
uprchlické krize (David Bezdomnikov, Společnost Podané ruce, o.p.s.) 

2. Aktuální stav drogové scény na území Olomouckého kraje s důrazem na vliv 
uprchlické krize (kpt. Mgr. Radek Erben, Krajské ředitelství policie Olomouckého 
kraje) 

3. Příprava priorit a témat podpory pro dotační titul Podpora prevence kriminality 2023, 
včetně úprav hodnotících kritérií 

4. Náměty, diskuse, různé
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Zápis: 

1. Aktuální stav drogové scény na území Olomouckého kraje s důrazem na vliv 
uprchlické krize 

David Bezdomnikov, zástupce Společnosti Podané ruce, o.p.s., která poskytuje na území 
Olomouckého kraje v okresech Prostějov, Olomouc a Šumperk služby v oblastech prevence 
a léčby návykového chování, informoval přítomné členy komise o vývoji drogové scény za 
uplynulých patnáct let, dále prezentoval současný stav a predikci případného vývoje v 
budoucnu. 

Podle Davida Bezdomnikova dominuje na území Olomouckého kraje užívání pervitinu, 
ojediněle heroinu. U klientů vnímá postupnou socializaci (zlepšení kvality bydlení, života, 
výrazné snížení prevalence žloutenky typu C). Za poslední roky nedocházelo k nárůstu počtu 
uživatelů drog, až na období posledních dvou let (během pandemice koronaviru), kdy došlo 
k výraznému zvýšení (až dojnásobnému) v počtu výměny injekčních stříkaček. Vracejí se 
dříve abstinující klienti, objevují se noví, věkově mladší s novými typy látek a s distribucí přes 
internet. Je zaznamenáno více reaktivních testů na žloutenku typu C. Do budoucna lze 
usuzovat, že se bude i nadále zvyšovat trend zvýšené poptávky po návykových látkách, a to 
i bez vlivu pandemie. Je otázkou, jaký dopad bude mít uprchlická vlna související s invazí 
Ruské federace na Ukrajinu (dle odhadů je 2,5 milionů osob na Ukrajině závislých na 
návykových látkách). Rovněž dochází ke změně v užívání (více heroinu), výrazný výskyt HIV 
pozitivity, je vnímaná nedostatečná kapacita substituce, otázkou je případný přesun 
organizovaných skupin do ČR. V kontextu ostatních závislostí je zaznamenán výrazný rozvoj 
online závislostí, gamblingu (v důsledku i možného Home Office). Je zcela nedostatečná síť 
nízkoprahových služeb pro alkoholiky. 

Závěrem bylo prostřednictvím dílčích dotazů uvedeno, že nyní bylo vyměněno 200 tis. kusů 
injekčního materiálu na 1.600 klientů. U uživatelů, kterých je cca stejně, je patrné častější a 
destruktivnější užívání návykových látek. Především je nutné a potřebné, aby probíhala 
dlouhodobá péče a prevence prostřednictvím nízkoprahových služeb a sociálně 
aktivizačních služeb pro rodiny s dětmi na úkor krátkodobých a jednorázových aktivit. 

 

2. Aktuální stav drogové scény na území Olomouckého kraje s důrazem na vliv 
uprchlické krize 

Kpt. Mgr. Radek Erben z Krajského ředitelství policie Olomouckého kraje navázal na 
předcházející prezentaci doplňujícími informacemi a zkušenostmi z pohledu represivního 
orgánu, který postihuje pachatele. Až 70% osob je podle Radka Erbena závislých na 
metamfetaminu. Pokud jde o trh s pervitinem, ten se začíná uzavírat, ceny rostou. Od 
loňského roku je v rámci EU zakázán prodej vybraných chemikálií, které jsou důležité pro 
výrobu metamfetaminu. Česká republika je proto látkami a chemikáliemi vhodnými pro 
výrobu omamných látek zaplavována distribucí z Polské republiky. Až 99% osob zavislých 
na návykových látkách páchá, podle policie, trestnou činnost. Z uvedených důvodů byl již 
před pěti lety zřízen při Krajském ředitelství policie Olomouckého krahe tzv. TOXI tým, 
zastoupený specialisty na tento druh trestné činnosti. Nadřazený tomuto týmu je Národní 
protidrogová centrála Policie ČR. Za poslední rok zrealizoval TOXI tým 200 akcí. Zástupce 
TOXI týmu vnímá, že se lidé na území kraje cyklicky vrací do své závislosti, přibalují se k nim 
mladší a mladší ročníky, výrazně je využíván černý trh prostřednictvím internetu. Zájem 
Policie ČR je odhalit a dopadnout výrobce a distributory. Situace eskaluje, vrací se taneční 
extáze, hodně jsou užívány syntetické kanabinoidy a kokain. Objevuje se tzv. dokonalé 
štěstí. Trendem je užívání omamných látek v častějí a objemnější podobě. Pachatelům se 
výroba drog vyplácí,neboť se jedná se o rychlý a velký finanční zisk.  
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3. Příprava priorit a témat podpory pro dotační titul Podpora prevence kriminality 
2023, včetně úprav hodnotících kritérií 

Mgr. Michal Poláček, administrátor dotačního titulu Podpora prevence kriminality, shrnul 
hodnotící koncept z letošního roku. Především připomenul, pro jaký účel byly v roce 2022 
dotace určeny, pro jaký okruh žadatelů, jaké bylo dotační rozpětí, hodnotící kritéria a 
v neposlední řadě jaké nastávaly při posuzování žádostí potíže. 

Současně byl členům komise představen návrh úprav vzorových pravidel pro rok 2023, který 
zpracoval Odbor kancelář hejtmana, a který centrálně definuje základní změny a východiska. 
Podle tohoto navrhovaného vzoru dochází ke změnám v oblasti hodnotících kritérií. 
Konkrétně je v plánu zrušit mimořádné hodnotící kritérium C a nahradit jej běžným 
hodnotícím kritériem C, jehož hodnotitelem bude Rada Olomouckého kraje. Dále je v návrhu 
upraven počet kritérií pro jednotlivé oblasti (oblast A 4-6, B není stanoven, C 1-2) a 
maximální počet bodů (A 40, B 40, C 20). O vzorovém návrhu, který je výchozím 
dokumentem pro zpracovávání dílčích pravidel jednotlivých dotačních titulů, bude rozhodovat 
na svém zasedání Zastupitelstvo Olomouckého kraje dne 27. 6. 2022. 

Mgr. Ivo Slavotínek, náměstek hejtmana, upozornil komisi na složitost stávající situace, která 
s ohledem na zvyšující se náklady za energie, inflaci a výdaje související s uprchlickou 
vlnou, vyžaduje citlivé nastavení rozpočtu kraje pro další období. Členům komise nechává na 
zvážení, zda s ohledem na charakter současného vývoje, nesměřovat podporu kraje 
zejména do sociální prevence, která se zaměřuje na děti, mládež, rizikové jedince a rizikové 
oblasti, na úkor prevence situační, kterou jsou schopny obce a města ze svých rozpočtů, či 
z dotačního programu MVČR zafinancovat. Dále nechává pan náměstek na zvážení a ocení 
diskusi, zda je nutné podporovat částečně všechny žadatele, či plně podpořit jen nejlépe 
vyhodnocené projekty. 

Komise v rámci své diskuse vyjádřila jednoznačnou shodu v podpoře jen nejlépe 
hodnocených projektů. V tuto chvíli považuje za nejdůležitější rozhodnout, jaké podmínky 
nastavit pro vyhovění, či nevyhovění žádostí. Zda nastavit bodovou hranici 50 bodů (žádosti, 
které získají méně než 50 bodů nebudou podpořeny a žádostem nad 50 bodů bude 
vyhověno plně do výše alokace dotačního titulu).  Nebo rozdělit podporující oblast na úplné 
vyhovění a částečné vyhovění s tím, že pod 50 bodů nebude vyhověno (100–75 plné 
vyhovění, 75–51 částečné vyhovění, 50-0 nevyhovění). Ostatní parametry (účel a zaměření 
dotačního titulu), lze považovat jen za kosmetické úpravy, které v konečném důsledku ovlivní 
nastavené bodové podmínky hodnocení. Jestliže se komise rozhodne tu či onu oblast 
nepodporovat, nepřidělí dostatečný počet bodů pro vyhovění žádosti o dotaci.  

S ohledem na nutnost podrobného seznámení se s podklady a zvážení všech souvislostí, 
považuje komise za vhodné neukvapovat se ve svém rozhodnutí. Z těchto důvodů bude 
komisi zpřístupněn ve sdíleném prostředí MS Teams dokument s návrhy účelu, hodnotících 
kritérií (včetně kritérií za evidované přestupky) i variant bodového rozdělení pro vyhovění či 
nevyhovění. Konečné stanovisko, k tomuto bodu jednání, vysloví komise na svém jednání 
dne 7. září 2022. 

 

4. Náměty, diskuse, různé 

Pan Petr Konečný DiS. navrhl, s ohledem na projednávanou oblast závislostí, která je také 
předmětem této komise, zařadit do komise pro uvedenou problematiku stálého hosta. Za 
tímto účelem byl předjednán a se svou účastí souhlasí Mgr. Lukáš Carlos Hrubý, odborný 
ředitel pro Olomoucký a Zlínský kraj Společnosti Podané ruce, o.p.s. 

K uvedenému bodu jednání bylo přijato usnesení č. UK-PKDZ/10/1/2022. 
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Další jednání komise proběhne 7. 9. 2022 od 13:00 hodin v budově Krajského úřadu 
Olomouckého kraje. 

 

V Olomouci dne 2. 6. 2022 

………………………………. 
Bc. Václav Doubrava 

předseda komise 


